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روایت خانه

 
تمام سندهای 

پیشرفت بر اساس 
مشارکت اهلی 

روستاها تدوین شده 
بود اما گاهی مردم 

تن به تغییر و تحول 
نمی دادند. ولی کم کم 

که پیشرفت های 
عمرانی اتفاق افتاد 
و لذت تغییرات زیر 

زبان مردم نشست، 
مشارکت ها هم بیشتر 

شد. با کمک بنیاد 
علوی شبکه توزیع آب 

هفت روستا از جمله 
تخته جان اصلاح شد 

طوری که شبانه روز آب 
داشتند

 با کرونا تا جشنواره زرشک
بــا تعطیلــی رســتوران ها به خاطــر کرونــا، مصرف 
داخلی زرشــک بشــدت کم شــد. زرشــک  حتی در 
نداشــت.  چندانــی  خریــدار  هــم  پایــین  قیمــت 
دســت  روی   1398 ســال  تولیــد  زرشــک های 
زرشــک  برداشــت  فصــل  و  بــود  مانــده  باغــداران 
سال بعد رسیده بود. فضایی برای شخیک کردن 
زرشــک های تازه برداشت شــده نبود و به همین 
دلیــل بعــی از باغــداران شــروع کــرده بودنــد به 
دورریخن زرشــک های ســال قبــل. دیگر وقت 

دست روی دست گذاشن نبود.
اوضاع زرشــک به حدی بحرانی شده بود که هر جا 
صحبت  زرشــک  درباره  می آمــد  پیــش  امکانش 
می کردم، طوری  که در جلســه با مدیرعامل وقت 
زرشــک کاران  از  حمایت  برای  طرحم  علوی،  بنیاد 
را ارائــه دادم. طبق طرح حمایتی، بنیــاد بودجه  ای 
بــه مبلــغ 2 میلیــارد و 700 میلیــون تومــان را بــرای 
هــر  داد.  اختصــاص  باغــداران  از  زرشــک  خریــد 
چند با حمایــت بنیاد، فقــط حدود 70 تن زرشــک 
خریداری شد؛ اما ظرفیت خرید چهارصد پانصد 
تــنی را ایجــاد کــرد، طــوری  کــه دلال هــا هــم کم کــم 

شروع به خرید کردند.
و  بــود  شــده  کمــتر  کرونــا  خطــر  کــه   1400 ســال 
و  می گرفتند  رونــق  داشــتند  کم کم  کســب وکارها 
وضعیــت خرید زرشــک از حالت بحرانــی درآمده 
بــود، تصمیــم گرفتــم بــا حمایت بنیــاد و شــرکت 
جشــنواره  اولــین  اســتان،  صنعــتی  شــهرک های 
زرشــک را بــا عنــوان »یاقوت ســرخ« در قُهســتان 

مســئولان  از  میهمان های جشــنواره  برگزار کنم. 
بودنــد.  بین المللــی  حــتی  و  کشــوری  اســتانی، 
جشــنواره به خوبی پیش رفت و رئیس ســازمان 
مواد غذایی آســیا، وعده آوردن خریــداران خارجی 
چــین  و  ایــران  همکاری هــای  دفــتر  کارگــزار  و  داد  را 
هم گفت: »زرشــک بی هســته خراســان در شرق 
آســیا و اروپا برای مصارف دارویــی خواهان زیادی 
دارد و چــین می تواند دروازه ورود زرشــک ایران به 
آن مناطق شــود.« دکتر ایزدخــواه، نماینده تهران 
کــه از مدعویــن و متولــد بیرجند بــود، معتقــد بود 
صنعتی ســازی  و  جهانــی  تجــارت  بــه  کمــک  بــرای 
زرشــک بایــد کار را بــه مردم ســرد و می شــود برای 
شکل گیری تشکل های مردمی و انواع اتحادیه ها 
و تعاونی ها کمک کرد. رئیس کانون ملی زرشک و 
عناب هم به آینده زرشک به عنوان یک محصول 
استراتژیک خوشبین بود؛ محصولی که می شد از 
میوه اش 53 مکمل دارویی اســتخراج و از ساقه، 
بــرگ، پوســت و ریشــه اش 39 فــرآورده غذایــی و 

دارویی برداشت کرد.

طرح زرشک جدی تر شد
را  خــودش  تأثــیر  زرشــک  ملــی  جشــنواره  اولــین 
گذاشــت، طوری  که دو ماه بعد، اســتانداری برای 
کمک به حوزه زرشــک پا پیش گذاشــت و آذرماه 
همان سال با شرکت های دانش بنیان جلسه ای 
در  دانش بنیــان  طرح هــای  »بــررسی  عنــوان  بــا 
هــم  مــن  داد.  تشــکیل  زرشــک«  فــرآوری  حــوزه 
به عنوان یکی از فعــالان حوزه زرشــک و نماینده 
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